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Informace o průběhu a závěrech 54. zasedání NJ  
 

4. – 5. 9. 2010 jsem se z pověření KRJ zúčastnil jako zástupce Libereckého Junáckého 

kraje 54. Zasedání NJ. Myslím, že z pohledu Libereckého kraje stojí za pozornost 

následující momenty: 
 

1. Příprava VSJ                      

 NJ schválilo tyto termíny jednání NJ na rok 2011:  15. – 16. leden 2011 a 25. – 27. 
února 2011 a 19. 3. 2010. 

 XIII. Valný sněm Junáka proběhne 15. – 17. 4. 2011 v KOLÍNĚ 

 Rozbíhá se předsněmovní diskuse – viz příslušný odkaz na hlavní stránce skautské 

křižovatky 
 

Z projednání tohoto bodu jsem získal dojem, že příprav VSJ se chopila poměrně agilní 

skupina pod vedením br. Baláše-Číči, která drží spolu s VRJ potřebné organizační 

náležitosti pod kontrolou. NJ jako celek však myslím značně postrádá ambice i schopnosti 

vést přípravy strategických návrhů a aktivně vyhledávat nové kandidáty do funkcí (někteří 

dosud velmi aktivní členové volení sněmem se nechávají slyšet, že už kandidovat 

nebudou). Zároveň má NJ problémy s přípravou zpráv o jednotlivých oblastech své 

činnosti a přípravou jejich prezentace, což považuji za poměrně tristní. 

 

2. Efektivita TDC                                                               

Pavel Konečný – Flek připravil cca 50 stránkovou analýzu efektivity činností TDC. Byla 

připravena velmi komplexně, ostře, ale konstruktivně. Navrhla mnoho opatření ke zvýšení 

efektivity TDC z nichž některá již byla realizována (změna motivačního odměňování 

ředitele TDC,změny složení rady TDC,…). NJ vzalo na vědomí zprávu o analýze i dosud 
provedené kroky. 

 

3. Změna volebního řádu                                                                     

NJ ve druhém čtení schválilo novelu Volebního řádu díky které byla zmírněna 

kvalifikační podmínka pro kandidáty na náčelní, místonáčelní, náčelníka 

a místonáčelníka, kdy nově stačí 2 roky praxe člena ústředích orgánů místo původních tří. 
 

Důvodem této změny je, aby i členové tohoto NJ Junáka mohli kandidovat na 

nadcházejícím VSJ na náčelníky, protože v době kandidatury ještě neuplynou 3 roky od 

posledního VSJ. 
 

4. Kroje                                                                                                  

Ses. Urbánková předložila pro informaci souhrn tezí, kterými se pracovní skupina pod 

jejím vedením zabývala kolem kroje. Původním úkolem mělo být pouze připravit dámský 

střih krojové košile, ale v návaznosti na aktuálně řešený strategický záměr „Identita 

Junáka“ se skupina rozmachuje k podstatně širší úvaze a otvírá myšlenky barevnosti 

šátků, celé řady krojového oblečení od čepic a triček až po různé kalhoty a zároveň 

myšlenku připuštění triček či polokošil na rovinu klasické krojové košile. 
 

Ve věci dámské košile se zdá, že by mohla být brzy dotažená do konce. Ostatní předložené 

teze byly v mnoha případech poměrně revoluční a nevím, jestli vždy úplně reálné. NJ si je 

vyslechlo, nikdo nic nenamítal a skupina si tak odnesla závěr, že úvahy jdou správným 

směrem a bude na jejich základě připraven materiál pro hnutí i pro NJ, který by měl 

problematiku krojů rozhýbat. 
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5. Vize kvalitního NJ                                                                             

Tak jako jsou v poslední době formulovány představy optimálně fungujících oddílů 

a další jednotek a orgánů, aby bylo možné hodnotit kvalitu činnosti jednotek na všech 

úrovních a hledat možná zlepšení, i NJ prošlo prvním krokem a schválilo základní vize 

kvalitně fungujícího NJ. Tyto by měly být dále zpracovány do metodiky hodnocení 

kvality činnosti NJ, která by měla naplnit úkol daný minulým VSJ na základě podnětu 

našeho krajského sněmu. 
 

Myslím, že materiál byl připraven kvalitně a také poměrně detailně projednán. Může být 

dobrým východiskem k další přípravě hodnocení činnosti NJ. Nejsem si jistý, že všichni 

členové NJ si za projednanými obecnými tezemi představili konkrétní obsah, věřme že 

ano. 

 

6. Zpráva VRJ                                                                                    

 Od začátku září už jsou opět v JUNu k dispozici krojové košile. 

 Brněnská prodejna Skaut-Gingo byla zbavena oprávnění autorizované prodejny 

Junáka. Prý začala už po vypovězení autorizační smlouvy prodávat falešné nekvalitní 

krojové košile a to včetně informace, že jsou vyráběné u původního výrobce. Junák 
podal v této souvislosti žalobu. 

 Petr Vaněk - Permoník byl zvolen do Evropského skautského výboru WOSMu. 

 

7. Částečné uzavření skautské Křižovatky                                         

Zprovoznění skautISu a jeho propojení s Křižovatkou umožní částečné uzavření 

skautského virtuálního prostoru a s tím související ochranu know-how, ale i třeba 

uzavření diskuzí pod tématy na Křižovatce, aby nebyly přístupné široké veřejnosti. Další 

výhodou může být znemožnění anonymity v diskuzích.  

NJ schválilo obecně záměr možnosti křižovatku částečně uzavřít jen pro členy Junáka, 
přičemž jeho rozsah a forma budou dále projednány. 

 

8. Změny krojového označení vlčat a světlušek                                 

NJ schválilo změnu krojových označení vlčat a světlušek pro kvalifikační stupně dle 

nových cestiček. 
 

Osobně mě dost mrzelo, že tento a jemu podobné materiály byly projednány v sobotu za 

vyšší účasti členů NJ (byť i tak relativně těsně nad hranicí usnášeníschopnosti) a s více 

než přiměřenou časovou dotací. V neděli pak byly projednávány klíčové body – rozpočet 

pro příští rok a plán činnosti VRJ s velmi omezeným časem a účastí členů, která vůbec 

neodpovídala jejich významu. 

 

9. Statut TDC                                                                           materiál NJ/LIV/10 

Na základě analýzy efektivity TDC byl připraven návrh změny Statutu TDC. Vzhledem 

k nedotažené legislativní proceduře nebyl schválen v prvním čtení. Byly pouze 

projednány základní teze změn. 

Myslím, že z pohledu hnutí jde o relativně málo významné detaily. 
 

10. Časopisy                                          

NJ bylo informováno o aktuálním stavu vývoje časopisů. Projekt byl hodnocen jako 

úspěšný po věcné stránce (aktuálně odebírá časopisy 87% členů Junáka) i po finanční 

stránce (rozpočet je vyrovnaný, možná vznikne i mírný přebytek v řádu desetitisíc) 

a v příštím roce už oproti očekávání nebude třeba kvůli časopisům navyšovat členské 

příspěvky. 
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11. Fond pro pořizování a nákup pozemků                                          

NJ Junáka schválilo myšlenku zřízení zvláštního fondu pro poskytování příspěvků 

organizačním jednotkám na pořízení nemovitostí (pozemků). Vzhledem k tomu, že do 

fondu obnovy nemovitostí už se půjčené peníze začínají vracet, je možné větší část peněz 

vybíraných původně do tohoto fondu přesměrovat do fondu na pořízení nemovitostí. 

Oproti FON však zůstala otevřená možnost poskytovat příspěvky i nevratně, s tím, že 

před případným dalším prodejem by OJ vůči ústředí tyto prostředky musela vypořádat. 
 

Mám poněkud obavu, pokud budou prostředky poskytovány nevratně, aby objem žádostí 

zásadně nepřekročil dostupné prostředky. Myslím, že je zásadní rozdíl, zda poskytnuté 

prostředky musím vracet (byť jsem podporován bezúročností půjčky) anebo zda  jsou 

nevratné. 

 

12. Rozpočet a členské příspěvky 2011                                             

 

Pozitivní zprávou je úspěch projektu „Skauti na netu“, který zajistil peníze na další rozvoj 

skautISu.  

Situace kolem dotací je velmi nejistá, nikdo nám nic nezaručí. Je třeba počítat s poklesem 

a může být větší, než počítáme. Přes pokles dotací z MŠMT je však vůle podporovat 

strategické projekty: 

 

Přehled rozvojových projektů 

 

1. Projekt spolkový časopis (ročník 2011) 

Budou ponechány všechny parametry projektu (rozsah časopisů, frekvenci,…) na 

stávající úrovni tj. příspěvek z rozpočtu Junáka činí cca 4 500 tis. Kč a rozdíl 

při odebírání či neodebírání časopisů zůstává ve výši 40,- Kč. 

 

2. Valný sněm Junáka 

Předpokládaná částka hrazená z rozpočtu ústředí se pohybuje kolem 300 – 350 

tis. Kč s tím, že VSJ bude na „obvyklé“ úrovni.  

 

3. Výročí 100 let českého skautingu 

Připravuje se projekt, který zahrne všechny plánované aktivity – jak komunikační, 

tak i výchovné. V současné době je předpoklad nákladů pro rok 2011 mezi 400 

– 500 tis. Kč 

 

4. Strategické priority 

Projekt strategické priority je popsán ve svých samostatných „podprojektech“ – 

sounáležitost, kvalita nového programu a personalistika. Předpoklad financování 

z provozního rozpočtu max. ve výši 250 tis. Kč. 

 

5. Fond na koupi pozemků 

Viz výše - záměr předpokládá prostředky ve výši cca 250 tis. Kč.  

 

Úspory v provozním rozpočtu 

Navrhovaná výše úspor se pohybuje v rozsahu cca 600 tis. Kč. 
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Dotace na OJ 

V roce 2010 poklesly dotace o 10 % (33 mil. Kč na 30 mil. Kč), což se promítlo 

v různých kapitolách různou výší. Pro příští rok se počítá s dalším poklesem na úroveň 
cca 27 mil. Kč. Původně bylo navrženo následující rozdělení: 

Titul 
Návrh na  
rok 2011 

2010 2009 

Program 1 - činnost org. mládeže 27 000 000 30 000 000 33 000 000 

provozní náklady Junáka 7 000 000 6 950 000 7 200 000 

dotace junáckým krajům 12 500 000 14 800 000 16 050 000 

opravy základen, kluboven, obnova vybavení 4 000 000 4 350 000 5 500 000 

akce 300 000 400 000 600 000 

příprava činovníků Junáka 2 700 000 2 700 000 2 800 000 

zahraniční výměny 100 000 400 000 490 000 

zahraniční poplatky 400 000 400 000 360 000 
 

Po dlouhé a poměrně ostré diskusi v NJ bylo orientačně schváleno, že kraje by měly 

v konečném návrhu rozpočtu získat 13.500.000, tedy o 1.000.000 více, a to zejména 

na úkor vzdělávání a provozních nákladů ústředí, ale i dalších kapitol. 
 

Vzhledem k poklesu dotací je logické, že bude třeba si utáhnout opasek na všech úrovních. 

Vzhledem k tomu, že navržené úspory provozních nákladů na ústředí jsou 

„kompenzovány“ výše uvedenými rozvojovými projekty, zůstala na úrovni ústředí 

přidělená výše dotace (a viz dále – i výše členských příspěvků) jako jediná nezměněná. 

Nicméně NJ si vyžádalo projektovou analýzu rozpočtu, aby bylo patrné, která aktivita 

ústředí Junáka kolik stojí, a bylo při schvalování konečného rozpočtu možné říct, jakou 

úsporu přinese omezení té či oné činnosti ústředí. Schvalování rozpočtu bude třeba 

věnovat mimořádnou pozornost! 

 

Členské příspěvky 

 

Náčelnictvo Junáka schválilo pro rok 2011 odvod členských příspěvků pro Junáka 
(jako celek) ve výši  

 215 Kč na člena s odběrem spolkového časopisu, 

 175 Kč na člena bez odběru spolkového časopisu. 

Pro 11, proti 5 – jmenovité hlasování  

(PRO: ses. Rocmanová, Řezáčová, Jirásková, Havlová, br. Baláš, Horný, Tarant, Kachlík, 

Konečný, Köhler, Yilma, Kupr; PROTI – ses. Urbánková, br. Urban, Polák, Sovák, 

Šlehofer) 

Usnesení NJ/LIV/9 

Náčelnictvo Junáka stanovilo maximální výši odvodu z členských příspěvků na rok 
2010 pro vyšší organizační jednotky ve výši 120,- Kč na člena. 

Schváleno zjevnou většinou – Minoritní votum br. Polák a br. Baláš hlasovali proti. 
 

Už léta je hlavním argumentem stálého mírného zvyšování čl. příspěvků to, že to tak je 

každý rok (jednotky jsou zvyklé) a odpovídá to inflaci. Myslím, že to tak nemá být. 

Jakékoli (i mírné) zvýšení příspěvků má být podloženo potřebou prostředků, která hnutí 

přinese jasný benefit. V tuto chvíli jsem takové zdůvodnění neviděl, a proto jsem byl proti 

a vyžádal si jmenovité hlasování. Je zajímavé, že proti byli všichni přítomní zástupci krajů 

s výjimkou br. Yilmy z Prahy. Nicméně návrh byl přijat a jako takový jej respektujme. 
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13. Plán VRJ 2010-11                                                                   

 

Plán VRJ nebyl vzhledem k časové tísni a nedostatečné možnosti projednání vůbec 

schválen. Bude předložen na příští zasedání a místo režimu skautského roku bude 

postaven na rok kalendářní. 

Myslím, že je velmi negativní vizitkou NJ, že jsme nedokázali splnit jeden z klíčových 

úkolů a schválit plán činnosti VRJ, která tak v posledním čtvrtletí letošního roku formálně 

nemá Náčelnictvem schválený plán (byť i tak samozřejmě bude VRJ fungovat). 

 

Ondřej Polák – Kasař, 

dočasně jmenovaný zástupce Libereckého kraje v NJ 


